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ساماندهی44آسیبدیدهاجتماعی

سیدمحمد نقیب، مدیرعامل سازمان خدمات و مشارکت های اجتماعی شهرداری تهران: ۴۴آسیب دیده 
اجتماعی در روزهای9تا ۱۱اردیبهشت ماه در محدوده بزرگراه آزادگان تا اسلامشهر ساماندهی شدند. ۱۵نفر از آنها 

به مرکز یاورشهر۴ انتقال پیدا کردند ، 2۷نفر تحویل مجتمع فوریت های اجتماعی شهرشدند  و 2 نفر تعهد دادند.

معاینهفنیموتورسیکلتهادرتمامیمراکزمعاینهفنی
سیدمحمدمهدی میرزایی قمی، مدیرعامل ستاد معاینه فنی خودروهای تهران: 3واحد سیار معاینه 
فنی موتورسیکلت در 3مرکز معاینه فنی خودروهای سبک شهرداری تهران که فاقد این تجهیزات بوده اند، 

مستقر شده اند. اکنون تمامی مراکز معاینه فنی شهرداری امکان ارائه خدمات به موتورسیکلت ها را دارند.

بازیافت60درصدپسماندهایساختمانی
محسن قضاتلو، رئیس سازمان مدیریت پسماند شهرداری تهران: پسماندهای ساختمانی که در شهر 
تهران تولید می شوند، معمولا به مجتمع آبعلی و قبل از منطقه جاجرود منتقل می شوند.۶۰درصد پسماندها 

مجددا به چرخه مصرف برمی گردند و به محصولاتی نظیر بلوک سیمانی تبدیل می شوند.

بهسازیگلزارشهدایبهشتزهرا س 
داوود گودرزی، معاون خدمات شهری و محیط زیست شهردار تهران: 3۰هزار شهید در گلزار شهدای 
بهشت زهرا)س( آرمیده اند. عملیات بهسازی گلزار شهدای بهشت زهرا)س( شامل انجام کف سازی ، تعویض 

سقف ها با حفظ سنگ مزار، حجله و کتیبه های شهدا اجرا می شود.

صفحه آرا: آرش شاه سمندیصفحه آرا: آرش شاه سمندی

Soheil.kh.afshar
soheilkhorram@

حیف ساختمان های قدیمی زیبا با نمای 
آجــری ؛ ســاختمان های شــهر رو بــا ایــن 
نماهــای عجیــب ســنگ و غیــره خــراب 
کرده ایم. بانک نمــا از این نماهای آجری 

زیبا کم نداره.

علیرضا )وبلاگ یک پزشک(
alireza1356@

بانــک نمــا رو دیــدم. ایــن شــد یــک ایــده 
معماری خوب و نمای مدرن و ایرانی و زیبا.

واکنشتهرانیهابهایدهبانکنمایساختمانها

شــهرداری تهران تلاش می کند نمای ســاختمان های 
پایتخت را از بی نظمی به سمت آرامش بصری و زیبایی 
ببرد. اما واکنش شهروندان به نماهای کنونی چیست؟

بانک نمای ساختمان در تهران ایجاد شده است 
تا ایده های متعددی برای افرادی که می خواهند 

نوسازی انجام دهند در دسترس باشد.

همشهری
hamshahrinews@

سیدامیر منصوری
nazarmansouri@

تصمیم گیری درمورد نمای ساختمان ها 
حــق مالــک اســت یــا مدیریت شــهری؟ 

به نظرم هردو.

معمارِ من
Memareman@

بعضی طرح های  معماری تهران که اخیرا 
اجرا شــده واقعــا چشــم نوازه. یکیشــون 
رو دیــدم که از ارُســی خانه های ســنتی با 
اســتفاده از شــبکه چوبی و شیشــه های 

رنگی الهام گرفته بود.

احسان رستمی پور
Ehsanrostamipor@

خانه آجری کوچه بحرالعلــوم عودلاجان 
تهران چقــدر معماری خوبــی داره. کاش 

تو بانک نما ازش استفاده کنن.

حذف چمن  از پارک های دنیا
شهرداری های شهر های گرم جهان دیگر مراقب چمن ها نیستند

از چند ســال قبل، حذف چمن از فضای سبز 
شهرهای بزرگ آغاز شده است. شهرداری هایی 

که با مشــکل کمبود آب و گرمای هوا روبه رو 
هستند دیگر چمن کاری را به عنوان بخش لازمی 
از پارک های شهری به حســاب نمی آورند زیرا 
آب بســیار زیادی مصرف می کند و در مقایسه 
با درختان، ناپایدار و پرهزینه اســت. انقراض 
چمن کاری شهری در نقاطی مانند غرب آمریکا از 

چند سال قبل شروع شد ولی در برخی نقاط دیگر 
جهان هم این رویه رایج شده است. وقتی آبیاری 
چمن ها کمتر می شود   و زرد یا خشک می شوند یا 
وقتی بوته های دیگری به جای چمن در پارک ها 
کاشته می شوند اصطلاحا می گویند رنگ زرد و 

قهوه ای جایگزین رنگ سبز شده است.

تغییر فرهنگ نگهداری از چمن 
در برخی شــهر های بزرگ کانادا، کمبود آب باعث شده است که شهرداری برای 
حذف چمن از فضای سبز خصوصی جایزه تعیین کند. ونکوور به عنوان یک شهر 
پر باران شناخته می شود و وقتی شهرداری ونکوور اعلام کرده که طرح هایی برای 
حذف چمن دارد انتظار می رفت که ساکنان شهر ناخشنود شوند و با آن مخالفت 
کنند اما اهالی نسبتا موافق بودند.در حیاط بعضی از خانه ها دیگر چمن  یکدست 
قدیمی از بین رفته است و علف های هرز، بوته های بومی محلی و بخشی  از باقیمانده 
چمن ها به چشم می خورد و اگر  کسی از ماجرا خبر نداشته باشد تصور می کند این 
کار به دلیل سهل انگاری در نگهداری از چمن اتفاق افتاده اما این تغییرات عمدی 
است. تغییرات فرهنگی به سرعت در میان مردم پذیرفته شده است. نمای وسیع 
چمن سبز و تازه مقابل خانه ها تا مدتی قبل نشانه ثروت و موقعیت اجتماعی بالای 

مالک خانه بود اما الان به معنی بی توجهی به جامعه و خودخواهی تصور می شود.

قطع آبیاری
شــهرداری ونکوور در 2۵۰پارک عمومی آبیاری چمــن را در فصل گرم قطع و 
فواره های تزیینی را هم خاموش کرده است. تنها در نقاطی که خطر آتش سوزی 
زیاد باشد آبیاری همچنان انجام می شود. از نظر قانونی، شهرداری می تواند آبیاری 
چمن حیاط را با عنوان مصرف بی رویه و هدر دادن منابع آب جریمه کند.   ابتدا 
تصور می شــد تغییر رنگ چمن  تأثیر زیادی بر زیبایی شهر به جا بگذارد و حتی 
گردشگران را فراری دهد اما رونق گردشگری و رفت وآمد مسافران همچنان ادامه 
دارد. بین ساکنان شهر این عقیده رایج شــده است که چمن در تابستان خشک 
می شود و در بقیه سال دوباره به حالت سرسبز برمی گردد پس نباید جلوی این 

روند را گرفت.

بوته های جایگزین چمن 
گرمای شدید هوا شهرداری های اســترالیا را مجبور به سهمیه بندی منابع آبی 
فضای سبز کرده اســت و در این بین، چمن ها ســهم کمتری دارند زیرا حفظ 
درختان ارزشمند تر است. شهرداری شهر »ندلندز« در غرب این کشور، آبیاری 
بارانی ســطوح چمن کاری را در پارک ها تا ۵۰درصد کاهش داده یا قطع کرده 
است. محدودیت منابع آب قبلا در چند ماه انتهای بهار و اول تابستان رخ می داد 
ولی حالا بیشتر شده است و ممکن است به تمام سال تسری پیدا کند. شهرداری 
به دنبال کاشت گیاهان مناسب محیط خشک به جای چمن است و در هنگام 
کاشت این گیاهان باید مواد آلی مانند کمپوست به خاک اضافه شود تا آب برای 
مدت بیشــتری در اطراف ریشــه باقی بماند. طرح هایی برای انتقال فاضلاب 

تصفیه شده مسکونی به فضای سبز شهری هم پیشنهاد شده است.

پرورش بذر گل های وحشی
گروهی از فعالان محیط زیســت به دنبال یافتن گیاهانی هســتند که قبل از 
انســان ها روی زمین  زندگی می کردند. آنها بوته  گل های وحشــی را پرورش 
می دهند و بذر آنها را در محیط هایی مانند فضای سبز عمومی پراکنده می کنند 
تا علفزار های بومی جایگزین چمن  شود. شهرداری   شهر   بزرگی مانند ملبورن 
هم با این نوع فعالیت ها مخالفت ندارد و آن را به عنوان راهی برای جلوگیری از 
خطر انقراض زیســت بوم محلی تعریف می کند. این گیاهان در تمام سال سبز 
نیستند و تابستان ها به رنگ زرد در می آیند اما در مقابل به آب اندکی نیاز دارند 
و لازم نیست که برگ و ساقه آنها را دائما کوتاه کنند. شهرداری ملبورن به صورت 
جداگانه نیز بذر گل های وحشی را تولید و پخش می کند و همزمان با بهسازی 

سالانه و فصلی پارک ها، این بذرها را پراکنده می کند.

محمد سرابیجهان
روزنامه نگار

استرالیاکانادا

مهدی اسماعیل پور ؛ روزنامه نگاردر شهر

ساخت ۳۲ مجموعه ورزشی جدید  در تهران 
در کنار برگزاری مسابقات و جشنواره های ورزشی کوچک و 
بزرگ از قبیل »قهرمان شهر«، در سال های اخیر بازگشایی 
و بازسازی اساســی اماکن و مجموعه های ورزشی را نیز 
شاهد بودیم و این روند امسال هم ادامه دارد. به گفته زهرا 
شمس احسان، رئیس کمیته ورزش شورای اسلامی شهر 
تهران ساخت ۳۲مجموعه ورزشی کلان برای شهر تهران 

تعریف و در بودجه سال1404 پیش بینی شده است.

بودجه اختصاص یافته

۸۰۰
میلیارد تومان 

تعداد مجموعه های 
مدنظر برای ساخت

 ۳۲

وضعیتکلی

وضعیتتوسعهواحداثاماکنورزشیاز
سال14۰۰تاکنون)تعداداحداثشده(

مجموعه ورزشی: 17 
زمین چمن مصنوعی: 1۵ 
فضای ورزشی روباز: 1۰ 

بهسازی، بازسازی و تجهیز مجموعه های 
ورزشی ادامه خواهد داشت

زهرا شمس احسان، رئیس کمیته ورزش شورای 
اسلامی شهر تهران:یکــی از سیاست های ابلاغی 
کمیته ورزش دوره ششم شورای اسلامی شهر تهران 
به شهرداری تهران در ابتدای دوره، بهسازی، بازسازی 
و تجهیز مجموعه های ورزشــی موجود و همچنین 
احداث مجموعه ها و فضاهای ورزشی روباز جدید در 
پایتخت بوده است. در تصویب برنامه و بودجه سالانه 
شهرداری تهران و همچنین در نظارت ها و بازدیدهای 
میدانی که در طول این سال ها از مناطق 22گانه انجام 
شده است، این موضوع همواره یکی از محورهای مورد 

بحث بوده و در سال جاری نیز ادامه خواهد داشت.

۶2 مجموعه ورزشی در اختیار سازمان ورزش که به دلایل 
مختلف از چرخه خدمات رسانی خارج شده بودند، در طول 
این مدت بازسازی، تجهیز و نوسازی شدند و درحال حاضر به 

شهروندان خدمات ورزشی باکیفیت ارائه می دهند.

دیدهشوید در متـرومتـرو با 
تبلیغات محیطی ایستگاه های مترو

تبلیغات بدنه قطار
1پذیرش آگهیتبلیغات درون واگن ها 8 1 9

ناصر امانی  در گزارشش از عملکرد شــهرداری برای ورود جدی به ساماندهی معتادان متجاهر و 
جمع آوری کلونی آنها در محله مشیریه تقدیر و پس از ارائه گزارش، اهم خواسته های اهالی محله 

را مرور می کند: 
1-انتقال کارخانه سیمان به خارج از محدوده شهر

2-تعطیلی معدن شن و ماسه
3-دسترسی راحت و امن و بدون دغدغه اهالی به سمت شمالی محله

4-تملک چند پلاک ذکرشده در گزارش
5-رسیدگی ویژه به نگهداشت محله، به ویژه نظافت و فضای سبز

6-جمع آوری معتادان متجاهر و آسیب دیدگان و امن کردن ارتفاعات مشرف بر محله 
7-اعطای مجوز نوسازی به املاک مردم در خیابان گاز

8-پارکینگ متمرکز و ساماندهی کامیونت های مردم در محله
9-روشنایی معابر، به ویژه ورودی بزرگراه ها به محله
10-ممانعت از ورود موتورسیکلت ها به بوستان ها

غبارکارخانهسیمانبرگلویمردم
ناصر امانی، عضو شورای اسلامی شهر تهران در بازدید از مشیریه، چالش ها و مشکلات این محله را بررسی کرد پریسا نوریگزارش

روزنامه نگار

بازدید میدانی از محله هــای تهران با 
هدف رصد و پایش چالش ها از نزدیک 
و پیگیری آنها در صحن شــورا ازجمله 
رویکردهای نمایندگان پارلمان شهری 
در این دوره است. بر این اساس به تازگی 
ناصر امانی، عضو شورای اسلامی شهر 
تهران به محله مشیریه در شرق تهران 
رفت و پس از شنیدن دغدغه ساکنان و 
مواجهه حضوری با چالش های پیش رو، 
گزارش مفصلی از نقاط قوت و ضعف این 
محله و مطالبات اهالی را در جلسه قبلی 
شــورا ارائه کرد. پس از گزارش امانی، 
حجت الاسلام سیدمحمد آقامیری که 
پیش تر پیگیر مشکلات این محله بود، 
درباره روند پیگیــری برخی پروژه های 
عمرانی نکاتی را طرح کــرد و در ادامه 
محمدعلی الفت پور، شهردار منطقه1۵ 
به برخی چالش های طرح شده پاسخ داد.

متهم اول؛ کارخانه سیمان
براساس آخرین سرشــماری، جمعیت محدوده ناحیه۴ منطقه۱۵، 
یکصدو۶۰هزار نفر اســت که از ایــن تعداد ۱۰۰هــزار نفر در محله 
مشیریه زندگی می کنند. امانی می گوید: »محله مشیریه پس از افتتاح 
بزرگراه شهید رستگارمقدم به 2بخش شمالی و جنوبی تقسیم شده و 
بخش جنوبی محله معروف به »جزیره« است. در این میان مهم ترین 
درخواست ساکنان »جزیره« تعطیلی کارخانه سیمان در جنوب محله 
است. این کارخانه با وجود تعطیلی ظاهری طی روزها، به گفته معتمدان 
و اهالی شب ها فعال است و گرد ناشی از فعالیت آن زندگی و سلامت 

آنان را تحت تأثیر قرار داده است.« 
او با بیان اینکه در پروژه ســاخت بزرگراه شهید رستگارمقدم می شد 
کارخانه ســیمان را جمع آوری کرد، توضیح می دهد: »متأسفانه در 
طراحی بزرگراه شهید رستگارمقدم مسیر عبور از وسط محله مشیریه 
تعیین شده، درحالی که می شد این مسیر را از انتهای محله و از محل 
کارخانه آســفالت عبور داد. درصورت اجرای چنین طرحی، کارخانه 

ن  سیما
در مســیر قرار می گرفت و ناگزیر 

به جمع آوری آن می شــدند؛ درنتیجه محله مشیریه به 2تکه تقسیم 
نمی شد. اما در آن زمان مشاور پروژه طراحی نامناسبی ارائه داده بود.« 
در ادامه الفت پور درباره اقدامات شهرداری برای جمع آوری کارخانه 
اینطور می گوید: »اولین شهرداری هستم که برای این موضوع اخطار 

رســمی زده ام و علیه موضوعی که ابعاد جــدی و ملی دارد، حکم 
گرفته ام. برای این کارخانه باید در ســطح کلان تصمیم گیری کرد 

و محیط زیست باید نقشی جدی در انتقال این کارخانه ایفا کند.«

 دسترسی دشوار به شمال و جنوب محله
جانمایی پل هوایی با پله ها و ارتفــاع زیاد و رمپ طولانی برای اتصال 
بخش جنوبی و شمالی محله دومین مشکلی است که امانی از آن یاد 
می کند؛ »تنها راه ارتباطی بخش جنوبی و شــمالی محله مشــیریه 
یک پل هوایی با ارتفاع بســیار زیاد و یک رمپ طولانی است که مورد 
اســتفاده اهالی قرار نمی گیرد و عابران و خودروها تنها از طریق یک 
زیرگذر یک طرفه تردد می کنند. مراکز خدماتی از قبیل مراکز درمانی، 
داروخانه ها، بانک ها، مراکز آموزش و حتی مساجد در بخش شمالی و 
اصلی مشیریه مستقرند و مردم ناچارند مرتب در طول 2۴ساعت بین 

این 2بخش تردد کنند.«
 با طرح این موضوع آقامیری ادامه می دهد: » استفاده از پلی که ضلع 

جنوبی را به مشیری شمالی متصل می کرد، به دلیل تعداد زیاد پله ها 
عملا برای مردم، به ویژه ســالمندان، دشــوار بود. طرح رمپ با شیب 
۸درصد را در کمیته عمران شورا طرح و اجرا کردیم؛ رمپی که اکنون در 
ضلع شمالی اجرا شد  و بسیار مناسب است؛ اما در ضلع جنوبی، به دلیل 
ملک معارضی که در مسیر قرار داشت، متأسفانه مسیر رمپ طولانی تر 

و دسترسی کمی دشوارتر شده است.«

 دردسر معارضان 
وجود 22پلاک  معارض در محله ســومین چالشــی اســت که مانع 
توسعه فضاها و زیرســاخت های محله شده اســت. امانی دراین باره 
می گوید: »بالغ بر 22پلاک معارض در این محله وجود دارد که حدود 
۴۰۰میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد؛ اما اولویت اصلی این موضوع چند 
معارض در تقاطع خیابان زرین خواه و ســازمان آب و ورودی بزرگراه 
امام علی)ع( به هاشمی است که اگر تملک شود، هم کندروی بزرگراه 
امام علی)ع( و رستگار به مشیریه تعریض می شود و هم نقطه فعلی که 

حادثه خیز است رفع خطر می شــود.« شهردار منطقه 
درباره تملک پلاک های معارض اینطور توضیح می دهد: 
»شبانه روزی درحال کاریم و پلاک ها را تملک می کنیم 
اما باید فکر اساســی تری کرد. بودجه و اعتبار ما شاید 

پاسخگوی کار نباشد و باید طرح ملی پای کار بیاید.«

بحران کم آبی 
عضو شورای شــهر با بیان اینکه ســرانه فضای سبز این 
محدوده مناسب و حدود ۱۵مترمربع است، از خشک شدن 
بوســتان های منطقه ابزار نگرانی می کنــد و می گوید: 

»درختان بوســتان ها به دلیل خشکسالی و مسدودشــدن 3حلقه چاه و 
کمبود آب در حال  خشــک شدن هســتند؛ به ویژه در 2بوستان مسافر 
و انارگل که از بوســتان های بزرگ محله اند، درختان خشــک زیادند و 
سطح بوســتان ها هم کاملا خاکی و بدون فضای ســبز است.« در پاسخ 
به این مشکل الفت پور با بیان اینکه 2ناحیه ۴و۶ این منطقه با تنش آبی 

روبه روینــد، 
می گوید: »از ســال های قبل باید بــرای آبرســانی در این منطقه 

برنامه ریزی می شد. ما در مواردی با تانکر آبرسانی می کنیم که مشکلاتی 
هم به دنبال دارد. 3مخزن در حال ساخت است که تا 3ماه آینده تکمیل 
می شود. تصفیه خانه بوستان پامچال هم درصورت تأمین اعتبار طی یک 
سال اجرایی خواهد شد. قرارشد منطقه یک، معین ما در این اقدام باشد.« 

10خواستهمهم
اهالیمشیریه

مشخصاتمحلهمشیریه
محدوده: ناحیه4 منطقه15 

جمعیت: 100هزار نفر 
جمعیت بخش جنوبی: 8هزار نفر 

سرانه فضای سبز: 15مترمربع 
تعداد بوستان ها: 8 

تعداد زمین های چمن: 4 
تعداد مدارس دولتی: 22 

تعداد درمانگاه های فعال: 5 

 تاریکی برج های نوری 
تاریکی برج های نوری بزرگراه شــهید رســتگارمقدم 
و کندروها کــه موجب ناامنی و بروز تصادف می شــود، 
ازجمله نکاتی است که عضو شورای شهر طرح می کند 
و شهردار منطقه با بیان اینکه روشــنایی معابر چالش 
جدی ماست، تصریح می کند: »ما به همراه نیروهای برق 
منطقه ای از تمام معابر بدون روشــنایی بازدید کردیم. 
معابر خاموش چالش اجتماعــی ایجاد می کنند و مردم 
در آنها آرامش و امنیت ندارند. درخواســت ما این است 
که شــرکت برق با ما در این زمینه همکاری کند. باید 
اعتباراتی تخصیص داده شود که انجام نشده است. ما در 
این زمینه روزانه تلفات می دهیم که باید رسیدگی شود. 
وجود تیرهای برق در کوچه ها باعث شده که شهروندان 
و خودروهــای امدادی امکان تردد نداشــته باشــند و 
جمع آوری آنها در منطقه بودجه کمی دارد و باید شرکت 

برق وارد همکاری شود.« 

1۲۰
معتاد متجاهر روزانه در محله 
ساماندهی می شوند.

9
دستگاه اتوبوس  نو در روزهای 
آینده به محله واگذار می شود.

 ۲۰
تا 30درصد دانش آموزان اتباع 
در مدارس منطقه تحصیل 
می کنند.


